
Czy Klamra będzie ! 
. ... gazetą przyjazną 

Szanowny Czytelniku IGamry. Mamy świadomość, że nasza ga
zela od kilku lal staje się coraz mniej lubianą. że niesystematycz
ne jej ukazywanie się i brak najbardziej aktualnych informacji 
�tawia pod znalciem zapytania sens jej dalszego istnienia. Z drugiej 

- Jednak strony przecież pierwszy numer gazely ukazał się sześć lat 
temu w lipcu )990 roku. J{'.j twórcom przyświecał cel stworzenia 
,.SPOŁECZNOSCI LOKALNEJ" identyH.kującej się z nas?,ą Małą Oj
co/zną : Gminą Sułkowice. Społeczności, w której wszyscy powin
m znac nasze problemy, cieszyć się osiągnięciami i wspólnie 
poszukiwać lepszych rozwiązań i najlepszych ludzi do realizacji 
stojących przed nami zadań. 

Z -��ożenia więc KLAMRA miała być przyjazna Samorządowi. 
Oczrw1sc1e Samorząd w tej gazecie musi być pisany z dużej litery, 
gdyz oznacza wszystlcich mieszkańców a przy lym tal{;i;e wyłonione 
ur drodze wyborów władze gminy Radę, Zarząd i niżej podpisane-

. Gazeta przyjazna, to nie znaczy bezkrytyczna. Wszak można 
1mgoś zagłaskać na śmierć. 

Od początku nawet z pewną przesadą zadbano o niezależność 
IG_a11:fY, Statut gazety zobowiązuje do zamieszczania artykułów 
/hs_tow / kryly�znych. Na odmowę zamieszczenia takiego tekstu 
słuzy. odwołame do Rady Mi{'.jskiej. Ten przywilej był częstokroć 
na�LIZjrwany przez „korespondentów'', którzy chcieli wykorzysty
wac gazetę do prywatnych odgrywek lub wręcz złośliwości. Nie 
zawsze talcie materiały były skutecznie blokowane. Zajmowały 
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miejsce, l:tóre powinno być poświęcone rzetelnej informacji. Stąd 
też stopmowo gazela zatracała swój pierwotny charakter . 

Na postawione na wstępie pytanie o sens dalszego istnienia 
gazety trudno dać jednoznaczną odpowiedź. Z pewnością ostatni 
rok funkcj�nowania gazety upoważniał do podjęcia zdecydowa
nych krokow. Wszak bardzo wiele ważnych informacji w gazecie 
zabrakło. Bez echa przeminęły wydarzenia kulturalne i ważne de
cyzje Rad�. C?cia.lbym jednak aby dać Klamrze jeszcze jedną szan
sę. o.g:am��ąc J�dnak na pewien czas swobodę j{'.j redagowania. 
�taw1aJąc JeJ wy��zne cel�, prz:de wszystkim informacyjne. Muszę 
Jednak �o�kreshc: ogramczema swobody redagowania nie należy 
utożsamiac z cenzurą. Nild w Zarządzie nie chce odrzucać niewy
g�dnych �ematów .. Nie będzie_Jednak zgody na finansowanie wyda
ma

'. 
Jeżeh zabrakme w gazecie aktualnych informacji. Szczególnie 

takich, w ktorych będzie można wyróżnić kogoś imiennie. Laurea
tów konkursów i olimpiad szkolnych. Ludzi, którzy bezinteresow
nie zrobili coś dla naszej Malej Ojczyzny. Gazeta gminna powinna 
promować Naszą Gminę - szczególnie poprzez ludzi z których mo
żemy być dumni. W kol{'.jnych numerach koniecznym będzie wy
p�łn�enie luki informacyjn{'.j jaka powstała w ciągu ostatnich 
m1es1ę�y. czy. gazeta spełni te oczekiwania? Zobaczymy. Czekamy 
na Panstwa hsly z uwagami i propozycjami dotyczącymi dalszego 
losu gazety. Może właśnie Państwo znajdziecie receptę na PRZY-
JAZNĄ KLAMRĘ". 

Adam Gumularz 

Nowy Dyrektor OSKiR 
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p::��o;c�r���i:��-te�af:�;��aj:�f p:��:i;ł� na stanowisko dyrektora Ośrodka Sportu Kultury i Rekreacji. Wartym od-
Dziś przedstawia się: Drogi notowania jest również fakt,. że w dniu rozstrzygnięcia konlall'su w Mini 

Izba Przemysłowo gmt
0

nV'i)e 
Galerii pana Jana s.roki miał miejsce finał plenern malarskiego zorganizo-

Handlowa� 
111. .. 0 wanego przez pamą dyrektor Aleksandrę KolJ)al. Liczymy, że można to • o. i inne traktować jako zapowiedz efektywnej pracy nowego dyrektora OSKiR. Tak więc już po konkursie. Należy więc serdecznie podziękować 
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Jednym z tematów sesji Akt1wność Radn�ch Rady Miejskiej, która odbyła 

się w dniu 10 czerwca br. w atach 1994-1 96 
było sprawozdanie z działał- Lp Nazwisko i imię udział w sesjach interpelacje 
naści Rady i Komisji za okres 94-11 95-12 96-4 
bieźącęj lcadenrji, tj. od czer- 1 Biela Jan 11 12 4 17 
wca 1994 r. Przewodnicząca 2 Biela Józef 9 12 4 20 
Rady Mięjskiej, Pani mgr 3 Bełzowski Zbigniew 11 11 2 5 

Władysława Kołodziejczyk 
4 Frosztęga Zofia 11 11 4 13 
5 Fus Tadeusz 11 12 4 8 

przedstawiła pracę Rady od- 6 Gancarczyk Roman 10 11 3 8 

dzielnie za lcaźdy role, z uw- 7 Gumularz Adam 11 12 4 . 

zględnieniem ilości odbytych 8 Hodurek Jan 10 11 4 15 
9 Jaśkowski Artur 11 11 4 12 sesji i omawianych proble- 10 Kołodziejczyk Władysława 11 12 3 2 

mów. Oddzielnie zobrazowa- 11 Korpal Aleksandra 9 11 4 4 
la pracę poszczególnych 12 Kublik Jan 11 12 3 1 ; 

Komisji Rady, podlcreślqjąc 13 Kwiatek Jacek 11 7 4 3 

tematykę jaką się zajmowa-
14 Laton Stanisław 11 11 4 13 
15 Magiera Witold 11 11 4 2 

ły. 16 Piątkowska Stanisława 11 12 4 . 

Załączona tabela obrazu- 17 Rapciak Michał 10 10 3 20 
je akiywność poszczególnych 10 Rusek Jozef 11 11 4 4 

19 Szatan Leszek 10 11 3 5 Radnych na sesjach Rady 
20 Szczepaniak Stanisław 10 9 3 9 

Miejslcięj rozbiciem z na 21 

poszczególne lata. 22 
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Informacja Komisji Rolnictwa 

Rady Miejskiej W Sułkowicach. 

Ziembla Jozef 
Zarski Ignacy 

W dniu 11 lipca 1996 r. odbyło się kol�jne zebranie Komiąji 
Rolnictwa Rady Miejskiej W Sułkowicach. Było to zebranie wspól
ne z przedstawicielami Zarządu Kółka Rolniczego.Celem tego 
spotkania było wybranie wspólnego przedstawiciela na kandy
data w zblizających się wyborach do Izby Rolnej.Wybory te 
odbędą się w dniu 29 września b.r. Z naszej gminy wybrany zosta
nie jeden przedstawiciel do walnego zgromadzenia Izby. /iliy został 
zarejestrowany jako kandydat, musi mieć poparcie co najmniej 50 
rolników, którzy mają prawo wyborcze. A prawo taltie ma każdy 
obywatel naszej gminy płacący podatek rolny. 

W toku dyskusji padały różne nazwiska- propozycje. Zdecydowano, 
że naszym wspólnym kandydatem będzie Pan Jan Barański- rolnik 
szeroko znany w społeczeństwie Sułkowic. Sam zainteresowany nie wy
dawał się jednak nadmiernie szczęśliwy: owszem, nie powiedział „nie", 
ale też nie powiedział „tak". Na ostateczną decyzję musimy zatem cze
kać do następnego zebrania, które odbędzie się około połowy sierpnia. 
Sprawa jest o tyle ważna, że kandydat musi być oficjalnie zgłoszony na 
20 dni przed wyborami, a zatem w pierwszych dniach września sprawa 
musi być całkowicie rozstrzygnięta. 

W tym miejscu chciałbym zaapelować do wszystkich rolników 
naszej gminy- składajcie propozycje również swoich kandydatów, 
aby było w kim wybierać. Aby wybory były rzec:zywoście wyborami, 
a nie plebiscytem popularności jednej osoby. 

Aby zarejestrować swojego kandydata należy spełnić dwa warunki: 
- liczbowy- tzn. pod nazwiskiem kandydata muszą być podpisy 5 0-ciu 

popierających Go rolników; 
- czasowy- wniosek musi być złożony do UMiG najpóźniej w pier

wszych dniach września. 
Po zakończeniu dyskusji na temat Izby Rolnej przystąpiono do 

11 12 4 . 

10 o 3 13 
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omawiania następnego tematu zebrania- zachwaszczenia pól. Zebrani 
zgodnie zwrócili uwagę na totalne zaatakowanie naszych pól przez 
miotłę zbożową. Najbardziej popularne wśród naszych rolników herbicy
dy tzw. chwastoksy i aminopieliki nie zwalczają tego chwastu. Wielu 
uczestników zebrania, którzy w ubiegłym roku zakupili środek o nazwie 
„Dicuran" wskazywało na bardzo dobre rezultaty jego zastosowania, w 
tym również jego skuteczności w zwalczaniu miotły zbożowej.Postarr 
wiono, aby wzorem lat ubiegłych UMiG sprowadził ten herbicyd, lub ti. I I 
po konsultacji ze specjalistą ODR-Karniowice inny o podobnym zakresie 
działania. Główny problem zebrani upatrywali w cenie tego preparatu. 
W roku ubiegłym było to około 1 milion zł. za 1 kg. Sugerowano, aby 
dofinansować zakup tego środka z budżetu Komisji Rolnictwa w maksy
malnej wysokości.Problem drugi pojawiający się w przypadku sprowa
dzenia Dicuranu to swego rodzaju bariera psychologiczna. Polega ona 
na tym, że jest to preparat do stosowania jesienią. Tymczasem rolnicy 
nasi przyzwyczajeni są do stosowania herbicydów na wiosnę, czasem 
nawet późną wiosną. Dicuran zastosowany wiosną działa mniej sku
tecznie. 

Przedstawiciele UMiG prowad7,ący zapisy na wapno gruntowe, 
skarżyli się na bardzo małe zainteresowanie rolników zakupem 
wapna. Stąd apel- jeżeli jest jeszcze ktoś zainteresowany zakupem 
wapna- to nie zwlekać z zapisem. 

W kolejnym punkcie naszego spotkania wysłuchaliśmy sprawozda
nia kol. Władysława Bieli z wycieczki szkoleniowej o tematyce „Gospo
darstwa ekologiczne".Podsumowując wycieczkę kol. Biela stwierdził:,,W 
obecnym czasie w naszej gminie prowadzenie gospodarstwa ekologicz
nego jest niemożliwe i niecelowe. Niemożliwe- ponieważ ręczne odch
waszczanie pól wymaga bardzo dużej liczby osób(najczęściej rodziny) 
chętnych do mozolnej pracy na roli, a tych w naszej gminie jest coraz 
mniej. I niecelowe- ponieważ wyhodowana w takim gospodarstwie zdro
wa żywność ceną niewiele może odbiegać od szeroko dostępnej żyw
ności, co w efekcie- biorąc pod uwagę znaczne koszty produkcji w 
gospodarstwie ekologicznym- przynosi straty w gospodarstwie". Reasu-
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mując kol. Biela stwierdził, że w chwili obecnej jego zdaniem QO�podars�a ekologicz-
ne mogą prowadzić hobbyści, nie zaś podsta\'v'.owa U;esza r?l�1kow polskich. . 

Temat, który przewija się przez kazde posiedzenie Kom1SJI t? sp�awa komurnko':"�
nia się z rolnikami. Rozważmy temat na konkretnym przykł�d�1e: wiosną b.r . . Kom1sj� 
Rolnictwa i UMiG zorganizowały ak�ję zakupu, d�fmans?w�rn� 1 rozprowadzenia h�rb1-
cydów chwastoks i aminopielik. K�zdy rolnik mogł zap1sa� się na �brany herb1c�d, 
wpłacając zaliczkowo gotowkę. Juz podczas ro�prowa�z�rna za�up1o�ych prepa�a!ow 
słysze liśmy wiele krytycznych uwag ze strony m1�sz.kan�ow o dz1af arnu w. skr�tosc1, o 
ukrywaniu przed mieszkańcami faktu spr�wadzerna .1 9otmansowan!a �erb1cydow, oraz 
wiele innych cierpkich uwag w tym t�mac1e.A przecie� fakty są takie, �e stosowne og
łoszenia były w gablotach informacyjnych� był� naklejone n� ws�y�tk!ch ��zystank�ch 
autobusowych w gminie, a także w bezpo_sredrnm �ąs1edztw1e �osc1ołow.�1�ej po.dp1sa
ny osobiście umieścił stosowne ogłoszenie na tablic� ogłoszen w. FN_-Kuzrna, tu� ob.ok 
wejścia głównego, i ku jego og�omnemu za�k?czernu ol�azało s!ę, ze ol�r�ym1a„w1�
kszość zainteresowanych rolnikow- pracowrnkow Fabryki- w ogole o takiej akCJI me 
wiedziała. Wydaje się, że w chwili .obecnej nie ma d.obrego sposo�u kom�nikow�
nia się z rolnikami. Nie �prawdza s1� w tym zak�e�1e .gazeta gminna, me zdają 
egzaminu ogłoszenia nakl�Jan� na tabhcac,h ogłoszen. 1 w mnyc� p�nk!ach.Cor�z b�r
dziej postępujące i�olo�a.rne się pos�czegolnych. rodzin powodu)�, ze 1nfor�aCJa mit 
dzysąsiedzka jest r?)Nrnez, c?ra� �bozsza. A gdzie br�k rzetelnej I a!<tua!neJ informacji, 

rodzą się plotki, pomow1erna I zła atmosfera wokoł pewnych dz1ałan. 

Aktywność członków Komisji Rolnictwa, 
f 

Lp Nazwisko i imię 1 994-4 1995-7 1996-2 

1 Józef Rusek 4 7 2 

2 Jan Biela 4 7 2 

3 Tadeusz Fus 3 7 2 

4 Jan Hodurek 3 5 2 

5 Jacek Kwiatek 3 6 2 

6 Stanisław Latoń 4 7 2 

7 Michał Rapciak 4 7 2 

8 Stanisław Szczepaniak 3 5 2 

9 Władysław Biela 4 7 2 

10 Maria Korpal 4 7 2 

1 1  Leszek Moskal 2 4 1 

1 2  Marian Obst 4 6 2 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa Józef Rusek 

W związku z niezbyt korzystną strukturą gospodarczą pod
miotów działających na terenie naszej gminy nawiązaliśmy kontakt 
z Izbą Przemysłowo-Handlową, za pośrednictwem której chcemy 
promować najbardzi�j opłacalne formy działalności. Przedstawiając 
dzisuaj IP-H w Kralmwice, liczymy że osoby prowadzące działalność 
gospodarczą zainteresują się jej propozycjami i zdecydują się 
przyjść na spotkanie z jej przedstawicielami. 

Zarząd Miejski 

IZBA PRZEMYSŁOWO-HANDLOWA 
Historia kralmwskiej IPH sięga połowy ubiegłego stulecia. Pier

wsze, konstytucyjne posiedzenie Izby I{ralmwskiej odbyło się w 
1850 roku. W początkowym okresie istnienia działalność Izby obej
mowała rzemiosło, drobny i większy pr?..emysł oraz handel. 

W 1928r. kralmwska lzba zmieniła nazwę na obecną ( Izba 
Przemysłowo-Handlowa w l{rakowie). Pomyślny rozwój lzb prze-

,�słowo-handlowych w całej Polsce został przerwany przez wy
.. 1 2h II wojny światowej. Pomimo okupacji, krakowska IPH istniała 
uó września 194lr. Jej realctywowanie nastąpiło w 1945r. , jednak 
w zmienionych warunkach ustrojowych nie mogła kontynuować 
swojej dawnej działalności. Na mocy ustawy wydanej w 1989r. w 
I{rakowie powstały dwie, liczące się instytucje: Małopolska Izba 
Gospodarcza oraz !{rakowska Izba Przemysłowo-Handlowa. Pier
wsze posiedzenie powstałej po ich zjednoczeniu IPH w Krakowie 
odbyło się w 1992 roku. 

Obecnie Izba obejmaje ona swoim działaniem województwo kra
kowskie oraz miasto l{ralrów. Na obszarze działania lzby działa 
80. 723 przedsiębiorstw. Wśród nich 1927 to przedsiębiorstwa pań
stwowe. l{ralrów jest piątym miastem w Polsce, na terenie którego 
nąjchętniej zagraniczni inwestorzy lokują swoje przedsięwzięcia. 
Kraków jest również siedzibą jednego z największych banków pry
watnych w Polsce - Banku Przemysłowo-Handlowego S.A. 

Izba Przemysłowo-Handlowa w l{ralmwie zrzesza około 250 
podmiotów gospodarczych, które reprezentują przeszło 70% poten
cjału gospodarczego wąjewództwa. Nasi członkowie dają zatrudnie
nie przeszło 90.000 pracowników. 

Izba jest organizacją niezależną reprezentującą zrzeszone przed
siębiorstwa w stosunku do władz samorządowych, rządowych oraz 
innych organizacji mąjących wpływ na gospodarkę w Polsce. Człon
kostwo w Izbie jest dobrowolne. 

Do podstawowych zadań Izby nale-tą w szczególności: 
1 .  reprezentacja interesów zrzeszonych podmiotów gospodar

czych i san1orządu gospodarczego wobec administracji samorządo
wej i państwowej; 

2. współtworzenie i współrealizacja regionalnej polityki gospo
darczej ; 

3. działanie na rzecz rozwoju przedsiębiorczości oraz udział w 
prowadzeniu przekształceń własnościowych i restrukturyzacyjnych 
podmiotów gospodarczych; 

4. udział w pracach organów administracji państwow�j. samorzą
du terytorialnego i instytucji doradczo-opiniodawczych, w spra
wach działalności wytwórczej, handlowej, budowlanej i usługowej ; 

5. promowanie członków lzby w kraju i za granicą; 
6. organizowanie profesjonalnych szkoleń i doradztwa gospodar

czego; 
7. tworzenie warunków do ro.zstrzygania sporów w drodze postę

powania polubownego i pojednawczego; 
8 .  organizacja i prowadzenie przedsięwzięć koncepcyjnych oraz 

wykonawczych na rzecz rozwoju gospodarczego regionu. 
Izba jest zarządzana przez Radę Izby, którą stanowi 24 przed

siębiorców wybieranych spośród członków lzby. Prezydentem Izby 
jest p. dr Tomasz Szczypiński, a Dyrektorem Biura Izby p .  Andrz�j 
Zdebski. 

Usługi izby obejmują: doradztwo i informacje gospodar
cze, misje handlowe, obsługa targów, wydawanie katalogów, 
promocja członków, szkolenia i warsztaty. 

Przy Izbie działąją tal{ie: Polsko-Holenderski Ośrodek Infor
macji Gospodarczej, Euro Info Centre. 

Kierownik Wydziału Informac;ji 
I Doradztwa Gospodarczego 

Jerzy Plebanek 
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Nowy dyrektor.OSKiR ....  
cd .  ze sir.I 

wszystkim uczestnikom tego konkursu a nowemu dyrektorowi życzyć wspa
niałych osiągnięc i dobrej współpracy. 

Podziękowanie należy się również dotychczasowemu dyrektorowi za 
sześcioletnią pracę na tym stanowisku. Nie zawsze zgadzaliśmy się z po
mysłami dyrektora, nie możemy się też się zgodzić z dość jednostronną 
oceną zawartą w poprzedniej Klamrze. 

Drogi Panie Janie! 

Człowieka na takim stanowisku nie powinny zniechęcać trudności ani 
dziwić odmienne pomysły na wydawanie publicznych pieniędzy prezento
wane przez poszczególnych radnych. Nigdy nie był Pan człowiekiem do 
bicia, choć przyznać trzeba że, dzielenie małych pieniędzy nie należy do 
przyjemności. Za to więc co złe z naszej strony przepraszamy - dziękujemy 
za to co było w Pańskiej pracy dobre. Tego co się Panu nie udało - przy
woływać nie będziemy. Wszak nie popełnia błędów jedynie ten, lio nic nie 
robi. Z.O.rząd Miejski 
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Inwestycje 
Bieżący rok pod względem inwestycyjnym zaczął się dość pechowo. 
Najpierw długotrwała, ostra i przede wszystkim śnieżna zima 7.atrz· 

mała wręcz prace projektowe wymagające aktualizacji sytuacyjno-wys ' 
kościowej w terenie. 

Z kolei Rejonowy Urząd Pracy kientjący bezrobotnych w spóźnieniu 
pobił rekord ostatnich kilku lat. Rozpoczął tą akcję właściwie dopiew 
20 maja. /Co prawda w br. nie planowano wielkiego zatrudnienia ale 
jednak część prac zaplanowano dla bezrobotnych/ 

I wreszcie najważniejsza trudność - obowiązująca już obecnie bez wy . 
Jątku • ustawa o zamówieniach publicznych. Ustawa określa sztywną 
procedurę zlecania prac o wartości powyżej 30 mln zł. Jak pokazai1· 
prowadzone w Urzędzie przetargi, mimo długotrwałej procedury efekly 
tej ustawy są na razie opłakane. Wielu wykonawców o wysokiej facho
wości nie może sobie poradzić z właściwym sporząd7.eniem oferty. Inn i 
korzystają windując niejednokrotnie ceny. 

Do kompletu trudności nalC'l.y przytoczyć fakt, że zamierzenia na rok 
bieżący były ambitne. Rozpoczęcie największej lnweslycji - tj . kanalizacji 
sanitarnej i oczyszczalni. Co więcej rozpoczęcie niemal bez pieniędzy - z 
takim zaplanowaniem finansowania aby nie doprowadzić w przyszłości 
do kryzysu gminnych finansów. 

A przecież trwa nadal gazyfikacja. Kontynuowane są prace pr'.l)' mo 
dernizacji sułkowickiego wodociągu, powoli nabiera tempa budowa wo
dociągu w Krzywaczce. Można by tak dalej wyliczć zadania których 
realizacji nie można było wstrzymać myśląc o kanalizacji. Postaramy s• 
więc opisać Jedynie ważniejsze z nich, szczególnie te wokół których m 1 

rosło Już sporo plotek. 
Chodnik w Rynku - i co dalej! 

Od kliku lat straszy obok budynku Urzędu szkaradny parkan i zach
waszczona działka. Wiele osób zadaje sobie zapewne pytanie: co właści· 
wie robi Zarząd aby stan ten zmienić. Obecnie możemy uchylić rąbka 
tajemnicy. Otóż działka Jest własnością Państwa M. Po spaleniu się do· 
mu drewnianego, Pan M. wystąpił o decyzję ustalenia lokalizacji Inwes
tycji pn. budowa domu handlowego. DecY7Ję taką uzyskał i do marca 
1996 r. mimo zmiany przeznaczenia tego terenu w planie zagospodaro 
wania przestrzennego, mógł wystąpić o pozwolenie na budowę. 

Niestety w działaniach mniej było chęci rzeczywistego zbudowania 
obiektu ile wywindowania do maksimum ceny położonej w centrum 
niespełna 6-o arowej działki. 

Występując już trzy lata temu o odsprzedanie jej usłyszeliśmy zawrot
ną cenę 480 mln starych złotych. TJ. 10-o krotnie więcej niż ówczesm 
cena działek budowlanych o tej wielkości. Oczywiście centralne polo:i:c· 
nie pozwalało oczekiwać 2-3 krotnie wyżs7.ej ceny ale 10-razy to ju2 
chyba przesada. 

Do tematu kupna wróclllśmy obecnie, kiedy już nie obowiązttje w I w 
decyzja a nowy 7.apls planu umożliwia wydanie powtórnej decyzji na po
przednio deldarowany cel. Dziś działka może być przeznaczona jedynie 
na .usługi administracyjne". Mimo tej oczywistej zmiany, w dalszym cą 
gu proponowana przez Właścicielkę cena dwukrotnie przekracza wycenę 
biegłego /uW?.ględniając szczególne położenie działki wyceniono ją na 
18.400 nowych złolych/ (cd. str 5 ). 
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;o T�k du?.e.i rozbiemości między wyceną biegłego a ceną kupna nie IDO· do zrozumienia, że zależy nam na tej dokumentacji. Trudno jednak r..go-

żemy zaakceptować. Nie �ędzie więc moż!iwośc! wykupienia i upo�dko• dzić się z taką ceną. Może obecnie projektanci mają pełne ręce roboty, 

wania działki . zamierzalismy tam zorgamwwac tak potrzebny parkmg. natomiast w zimie sami będą jej poszukiwać. Trzeba więc będzie trochę 

Pozostaje wierzyć, że Właściciele sami uporządkują działkę ogrodzą ją poczekać aż projektanci potanieją albo zacząć samemu projektować. 

estetycznie i np. będą na niej hodować kwiaty. Wersja o .prow!zorycznym Tak więc Jest mało prawdopodobne aby rozpoczęcie prac przy nowym 

ogrodzeniu placu budowy" pr-Lestała Już mieć jakiekolwiek uzasadnienie. placu nastąpiło Jeszcze w roku bieżącym. I to przede wszystktm ze wzglę· 
Wierzymy również, że zareagują na wezwanie do upor.tądkowania działki, du na nowe sposoby \IJ'fboru wykonawców. Poprzednio, już po pierwszym 
której stan obecny nie tylko źle świadczy o władzach gminy ale przede nieudanym przetargu można było się wybrać po biurach projektów i .u• 
wszystkim O jej Właścicielach. męczyć kogoś niedrogiego• • przecież plac targowy nie jest wieżowcem 

Nie poprzestając jednak na samej wierze gromadzimy dokumentację wymagającym najwybitniejszych fachowców. 
umożliwiającą wymuszenie tych zachowań. Nie może tak być, aby chcąc To spore i niestety nie jedyne potknięcie w zleceniach zmusiło nas do 
uporządkować Rynek Sułkowic trzeba było przepłacać komuś, kto nie opracowania planu zadań inwestycyjnych na kilka lat do przodu. Plan ten 
chce posprzątać swojej własności. Wszak posiadanie nastręcza równie-l będzie przedstawiony Radzie Miejskiej na sesji sierpniowej a jego uchwa-
kłopoty. lenie pozwoli na lepsze przygotowania zadań. Będzie więc można zlecać 

Na koniec wyjaśnienie dlaczego dopiero teraz. projekty z wyprzedzeniem, w okresach kiedy projektanci proszą o 7..ajęcie. 
Odpowiedź jest prosta. Gdyby Państwo M. pół roku temu wystąpili o Obecnie, kiedy przestały obowiązywać cenniki usług projektowych rozez. 

pozwolenie na budowę, nie moglibyśmy im odmówić. A wówczas jeszcze nanie takich okresów jest na wagę wielu milionów. 
prleZ wiele lat mogliby utrtymywać tymczasowe ogrodzenie placu budO\IJ'f, Tak więc do prac przy placu targowym przystąpimy dopiero w nowym 
pozontjąc jedynie prowadzenie prac budowlanych. Może więc opłaciło się roku, po zabudowaniu kolektora sanitarnego. Nie wcześniej więc iż w lip-
\lJ'fCZekać. cu · sierpniu. 

�Rozpis1tjąc się o problemie koszmarnej działki nie odpowiedzieliśmy na Kanalizacja i oczyszczalnia !'? 
,;tulowe pytanie: Chodnik w Rynku jeSt i co dalej? Ta inwestycja straszy nas już po nocach. Nie ze względu na nadzwy-

Możemy obiecać jego kontynuację w kierunku Zielonej. Niestety tylko c?..ajne trudności. Lecz ze względu no konieczność przewidywania bardzo 
l,1·11,11setmetro\mr odcinek. Na więcei nie pozwolą ograniczone środki bud-' ' •; " wielu okoliczności, których poprzednio nawet nie mogliśmy się domyślać. 
żelowe oraz nie ustalona jeszcze trasa kolektora sanitarnego na tym Ponadto, decydttjąc się na kredyt z Funduszu Ochrony Środowiska . na• odcinku. Ze w7,ględu iStniejącą 7..abudowę i skarpę kolektor w wielu miej- leżało rozpisać zarówno finanse jak i terminy real!zacji na kilka lal do 
scach będzie musiał przebiegać w chodniku. Do chwili gdy projektanci przodu. Mało tego, tę rozpiskę należy potem terminowo zrealizować . jest nie przedstawią propozycji, a propozycje le nie 7.0Staną choć WStępnie za. to bowiem warunek umorzenia połO\IJ'f zadłużenia. A jak nie trudno prze. akceptowane przez mieszkańców, będziemy budować chodnik jedynie w widzieć czasem jeden człowiek może spełnieniu tego warunku poważnie 
odcinkach, gdzie kolektora z pewnością nie będzie! zagrozić. Takie zresztą trudności teraz przeżywamy. 
Kiedy wreszcie „nowy plac targowy"'? Ale nie rozpisując się zbytnio . powiedzmy co już zostało zrobione. 

Jest sprawą nie budzącą wątpliwości, że budowa placu targowego nale• 1 .  Jest dokumentacja kolektora. 
ży do pilniejszych potrzeb gminy. Jednak, inwestycja ta nie została ujęta 2. Są zgody na trasę niemal wszystkich zainteresowanych. Niemal 
w wykazie zadań roku 1996. Powodów było dwa. Pierwszy, to znaczny wszystkich, gdyż kilka osób szczególnie narażonych zarządało spisania 
koszt tej inwestycji. Uruchamianie nowej, kosztownej inwestycji, bez za. porozumień. W jednym tylko przypadku uzyskaliśmy zdecydowaną odmo-
kończenia choćby pełnych etapów inwestycji rozpoczętych trudno uważać wę. Ale o tym przypadku trzeba napisać odrębnie. 
7..a rozsądne. 3. Jest zakupiony bezpośredni teren pod oczyszczalnię. Niestety per• 

Drugi powód, to niska ocena w rankingu zadań postrzeganych jako traktacje na temat wykupu strefy uciążliwości uległy • miejmy nadzieję 
ważne przez mieszkańców. W ankiecie gminnej plac targO\IJ'f uplasował krótkotrwałemu • ?..ahamowaniu. 
się na ostatnim miejscu. 4. Jest projekt drogi dojazdowej do oczyszczalni i umowy przednotarial-

Jednak nietypowy plan finansowo-rzeczowy bie'lącego roku wymagał ne dotyczące wykupu terenu pod tą drogę. 
•lanowania zadań r..astępczych. Do dziś nie ma bowiem pewności czy 5. Jest program kanali?..acji pokazttjący możliwość zrealizowania i sfi-

_ł trzeba będzie organizować jeszcze w roku bieżącym transportu .szkoły nansowania tej inwestycji. 
z Holandii". Trudno też przewidywać kiedy rozpocznie się budowa kolek• 6. Jest przyznany kredyt z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środo• 
tora i oczyszc7..alni ścieków oraz ile pieniędzy należy przeznaczyć na do• wiska w ,rysokości 2. 164.000 nowych zł. t.j. pełny kredyt na kolektory, 
datkowy wykup terenu niezbędnego do budowy oczyszczalni. Budowa sięgacze i oczyszczalnię /oczywiście bez kosztów nabycia terenu/. 
placu targowego miała być w zamyśle ,inwestycją awaryjną" . możliwą do Czego więc brakuje: 
uruchomienia w przypadku opóźnienia jednej z inwestycji priorytetowych. 1. Zgody na wejście w teren pani K., która w czerwcu stwierdziła, r.e 

Niestety również I tutaj pojawiła się niepr?.ewidywana trudność. Wbrew . •  puści nas krajem pola" ale nigdy nie drogą •. Przerobiliśmy więc projekt 
krą1,ącym plotkom nie jest to brak zgody, czy też odwołania właścicieli są• aby usłyszeć, że nas za • . . . . . . . .  nie puści •. 
siednich działek. Do dziś nie mamy projektu tego placu. Trudność \IJ'jni• 2. Deklaracji o sprledaży strefy ochronnej oczyszczalni, której 
ka z procedur nowej ustawy o zamówieniach publicznych. W myśl tej wielkość możemy obecnie określić jedynie w przybliżeniu. Dokładne jej 
ustawy wykonawców zadań o wartości powyżej 1000 ECU /~3.300 PLN/ określenie nastąpić może jednak dopiero po przetargu na oczyszczalnię i 
należy koniecznie wybierać w trybie przetargowym. Dawniej zlecenie pro• ,ryborze określonej technologii. 
jektu można było dokonać .targując się z przyszłym wykonawcą / lub Co więc dalej? 
\IJ'jkonawcami/. Obecnie wybiera się z ofert -zapieczętowa�ch do dnia Miejmy nadzieję, że uda się uzgodnić te problemy. Że będziemy mogli 
ich otwarcia a otwieranych publicznie w określonym czasie i miejscu. uzyskać brakujący teren bez uciekania się do wywłaszczenia. Że będzie• 
Procedura ta jest dość sztywno określona a przede wszystktm \IJ'jillagają• my mogli uzgodnić ostatni odcinek, bez uciekania się do .przymusowego 
ca czasu. Trzeba przyznać, że w założeniach jest to bard7.0 słuszne, wejścia w teren·. Brzmi to trochę jak z poprzedniej epoki. Musimy jednak 
jednak nasze realia nie bardzo pasują do tych założe11. wiedzieć, że wywłaszczenie na cele publiczne • gdy nie ma innej możliwoś-

Otóż, wystarczająco wcześnie bo w marcu uruchomiono procedurę wy• cl, oraz przymusowe wejście w teren • gdy nie ma możliwości obejścia jest 
boru projektanta. Określono przedmiot zamówienia i rozesłano zaprosze. w dalszym ciągu możliwe. I nie jest to zaprzeczeniem demokracji. 
nie do składania ofert do 1 1  · pracowni /prywatnych i państwowych/ .  I tu Podczas wizyty w Danii, pytając jak sobie radzą tamtejsze władze z 
spotkał nas zawód, bo nie wpłynęła ani jedna oferta. Co było robić? W przypadkami, w których na inwestycję publiczną nie godzą się 2 lub trzy 
maju rozpoczęto ponownie C?..asochłonną procedurę i na przełomie czer• osoby usłyszeliśmy odpowiedź: 
wca i lipca wpłynęły trzy oferty • najdror.sza na 58.000 zł najtańsza na Je-leli pozostali się goc:17,ą a 2 lub trzech nie . to inwestycja jest realizo• 
35.000 zł. TrZ)rsta pięćdziesiąt milionów starych złotych za dokumentację wana bez ich zgody. W przeciwnym razie nie byłaby to demokracja tylko 
placu, to przekraczało znacznie naszą wytrzymałość. DYKTATURA . właśnie tych dwóch osób. 

Skąd tak \IJ'jgórowana cena • nie wiemy. Być mo;i.e za wyraźnie daliśmy (cd. na str. 12) 
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Druga grupa to drogi wojewódzkie, podlegające poprzez Woje
wódzką Dyrekcję Dróg Miejskich - Wojewodzie Krakowskiemu. Wresz

::::::::::.:::.:::,:::,,,,,,,,,,,, , cie trzecia to drogi gminne i lokalne miejskie, które pozostają w 
Temat dróg byt kością niezgody na każdej sesji Rady i niemal na każdym posie- zarządzie gminy. Właśnie w grupie dróg lokalnych występują najwię

dzeniu Zarządu. W Radzie doszło jednak do porozumienia, że problemu nie załatwi ksze problemy. Większość dróg postrzeganych jako „gminne" w 
wyrywanie jeden przed drugim środków ze skromnego budżetu. Konieczne są rozwią- rzeczywistości nie została w latach poprzednich zaliczona formal
zania systemowe obejmujące: nie do tej grupy. Rodzą się stąd trudności w zarządzaniu, brak też 

dokładną inwentaryzację problemu, ustalenie hierarchii ważności podstawy prawnej do wydatkowania pieniędzy na prace remonto
poszczególnych dróg i przyjęcie programu modernizacji sieci drogowej we i modernizacyjne. Pieniądze gminne są pieniędzmi publicznymi -
w naszej Gminie. mogą więc być wydawane jedynie na drogi publiczne. Tymczasem, 

Mowa oczywiście o drogach pozostających w zarządzie gminy Rokalnych/. Jak jak pokazała inwentaryzacja dróg, nie zawsze drogi gminne są 
wiemy, na naszym terenie mamy trzy rodzaje dróg i trzech gospodarzy. Pierwsza gru- drogami najbardziej potrzebnymi. 
pa - drogi krajowe - podlega poprzez Rejon Dróg Publicznych i Dyrekcję Okręgową Tyle wstępu a teraz o konkretach. Zarząd Miejski opracował na 
Dróg Publicznych samemu Ministrowi Komunikacji /dr._Biertowice-Sulkowice-Sucha, początku br. inwentaryzację dróg. Objęto nią drogi w terenach budow-
Sulkowice-Rudnik-Myślenice, Kraków-Bielsko/. lanych oraz ważniejsze drogi rolnicze. 

Ogółem 81 ,45 km dróg, w tym: 
21 ,3 km krajowych, 
1 3,0 km wojewódzkich, 
47,0 km lokalnych, 
i 15 km ważniejszych dróg rolniczych. 

lot, dróg w poszczególnych kategoriach i 

Harbutowice 

Biertowice 

O 5 1 0  15 20 25 80 G5 40 45 50 
km 

iiliii krajowych IJiilll wojewć,dzki � lokalnych §i\l rolniczy,,h 

Proporcje między drogami Ministra, Wojewody i Gminy w po�. 
czególnych miejscowościach pokazuje wykres słupkowy. !Nas oczy! 1 

wiście interesują przede wszystkim drogi lokalne, gdyż na drogi 
P'+'��B:S�si�&.P�±'f'�P.,ifiB-łfi>'S�b:i::i'iB'Sł wyższych kategorii pieniądze dostaje ktoś inny. Możemy więc monito-

i"2f'±�c'+�H+½F� wać, apelować i naciskać - trudno jednak planować jak zadecyduje 

Podział _wg ważnc?ści(l<ategorie umowne): 
GP- gminne P.rzeiazcfowe; 
GO- gminne dojazdowe; 
GR- gminne rofnicze/przejazdowe; 
P· P.rzejazdowe; 
O- dojazdowe; 

RP- rolnicze/przejazdowe; 

Wojewoda czy Minister. Dla kompletności obrazu na wykresie dofą-
763 : czono również niektóre drogi rolnicze, które Rada uznał a za szczegół -
2�$ , nie ważne.I 

'h++±�El3,sQ;;;,t8J Wykazy dróg były opiniowane i uzupełniane przez Rady Soleckie 

Własność: 

fado i Radę Osiedla • przede wszystkim pod kątem znaczenia danej drogi 
650 i dla naszej społeczności. Tak opracowany wykaz dróg został dodatko
j400/ wo skorygowany przez Radę Miejską i zatwierdzony jako wyjściowy 
200 i materiał do opracowania programu modernizacji sieci drogowej w 
:::::::::::::::;:;:;:;::: ®.QJ} gminie. 

Wykaz ten publikujemy teraz w Klamrze, gdyż jak sądzimy zasad
nym jest aby każdy wiedział jak pod względem ważności ocenił jego 

+B±�8fl drogę samorząd. 
Z zaliczenia drogi do „kategorii": gminnej przejazdowej lub 

❖ '' 

dojazdowej wynikać będą priorytety w urządzaniu drogi, jej póź
niejszym oświetleniu czy też odśnieżaniu. Oczywiście drogi prze
jazdowe nie sianą się przez to z dnia na dzień piękne i zadbane • 
jednak ich zaliczenie do tej „kategorii" i współpraca mieszkańców po
winny zaowocować w niedtugim czasie wyraźną poprawą . . 

S- Skarb �ślństwa(Krajowe,woj.,PFZ,Nadleśn.); 
K- wtasnosc komunalna; 
l<P· własność z udziałem gminy; 
P· prywatne; 
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Trzeba też dodać, że Rada Miejska w ślad za przyjętą kla-

syfikacją podjęła dalsze konkretne decyzje.Jak już pisano w 
h#"'f'ii"fp;;;"'JfiaP":'HĆ'R'f.f.cHc#ii'f'Y } poprzednich numerach Klamry, istnieje możliwość dofinansowania 

f podejmowanych przez mieszkańców oddolnych inicjatyw m. in. w 
f�±-0¼4:++¼R+h¼f4'+ł�+d} dziedzinie: remontów dróg, odwodnień i infrastruktury przy dro-

........ • gach. Inicjatywy te są I inansowane przez budżet w procencie 
ts:ttt:tibttifi:łilii�Zft:hDttt:tttttstM!ic••·tr1J znacznie wyższym jeżeli dotyczą „drogi przejazdowej" - 70% niż 

'i-;'11-"'"
1 1r1+;,+.;,L+••••+•••••+••••••H••• 1�2+HCS.:+BSl'�!++l I w przypadku drogi dojazdowej - 40%. !Rozwiązanie to jest zgodne 

•••• z opinią mieszkańców wyrażoną w ankiecie gminnej. Ponad 50% 
rtf;Gttlsmit�ttrtltAP'tH�tti1-m� •. t1 •••• ankietowanych uważa za zasadne dofinansowanie inicjatyw spo-

} lecznych z zakresu drogownictwa i uzależnienie terminu realizacji 
( od funkcji jaką dana droga pefni dla caf ej społeczności - patrz 
•••• wykres - pytanie nr 121. 

Oczywiście załączonego wykazu dróg n ie należy trakta
t wać jako ostatecznego i zamkniętego. Budowa programu mo

l dernizacji sieci drogowej, będzie procesem ciągłym. Wykaz 
J ten jest ważny dziś i w dużej mierze na rok przyszły. Nie należy +'+"+"+"+"+��'im�+F1�mi-h++"+H"ii�e'ł 

;:µ;;:µ;;:µ�;:µ;g4�;:µ;:44+F�+h�±J.�!444{ więc oczekiwać, że Gmina będzie w najbliższym roku prowadzi/a 
/ prace na drogach innych niż drogi przejazdowe /GP, P/. Szansą i dla dróg dojazdowych /GD, Dl może być dofinansowanie podej

mowanych przez mieszkańców inicjatyw lokalnych. Jest to oczy-F��l:+f.:+++H�±i wiście smutną koniecznością wynikającą z ograniczonych 
I u n duszy. W pierwszym rzędzie będziemy prowadzić prace przy 

i drogach „przejazdowych", tj. takich których funkcja nie ogranicza 
1
-� .. ·.·•·""•••· się jedynie do dojazdu do grupy domów. !Drogą przejazdową -+:¾Rfil'¼'"++E�+}R{ jest w naszym rozumieniu droga umożliwiająca np zorganizowanie 

objazdu. I 
1➔.+½B.H Program modernizacji sieci drogowej w gminie, do opracowa-

nia którego Zarząd jest zobowiązany przez Radę, musi uwzględ
·1"½+.;:.:H niać zarówno drogi istniejące jak i pokazywać konieczność 
,t��H wyznaczenia nowych dróg niezbędnych w naszej gminie. Zadanie 

Q to jest zarówno kosztowne jak i długotrwałe. Uzyskanie zgód 
+'S�{H\ właścicieli, regulacja spraw spadkowych może trwać bardzo dłu-

\i go. Tak więc trzeba zaczynać już dziś. Istotną sprawą jest też 
f wypracowanie właściwego sposobu podziału pieniędzy na dro�;;;&+:±;;;&➔.±Hc;;e&'ff��±ł"�+H*-+±1�<i±i+1
•••• gownictwo. Między poszczególnymi miejscowościami w naszej 

I gminie istnieją dość znaczne dysproporcje /patrz. wykres/ a ich 
I wyrównywanie nie może się odbywać przez równe dzielenie ma-

łych pieniędzy. Program modernizacji sieci drogowej z pewnością nie będzie 
doskonały /choćby przez wysokość środków jakie będziemy mogli na niego 
przeznaczyć/. Jest też możliwym, że wykaz jest obarczony błędami. 

Pytanie 1 2  

Jak finansować modernizację dróg? 

Być może w wykazie pominięto lub mylnie zakwalifikowano ważną dla 
naszej spoteczności drogę. Być może istnieje nie używana obecnie droga 

ęstość sieci drogowej w G. Sułkowice 

średnio 
-
Ogótem 

§ 
Sułkowice Lokalnych 

Rudnik 

Krzywaczka 

Harbutowice 

Biertowice 

o 500 1 OOO 1 500  2000 2500 

m/km2 

O. Jak w pkt. B 
przy czym a ter
min!& powinna 
deoydawaó wy
/ąc,zn(e DktywnoM 
/np. wyookoM 
zebranyoh liwat / 

A. Gmina powinna 
linaJJ:"Jówaó moderni
zację dr6g w ca/oi:c-i 
z budieltt 

B. Gmlnn powlnnn wydzlolló ro 6rodków na drogownictwo cztść p/onl9dzy 
prze-znaozonq na dofinaneowanfo łyol, zada1S„ Jdóryoh rt:!-aliz.:Joje;, przygotują 
"""'/ mloukańcy /uzgodn/a/ąc normatyw clrogl I zhlora/ą,, crt6ó 6rodków 
ornz wylconując praco W3ł9'pno „ np. odwodnfonlo drogi/ przy ezym o tormi• 
nfo tQa/lzacJJ powinno dQcydow.oć znaczenie- drogi dla ct:1ł�J :s.pole-cz.noś.ci. 

gruntowa, która po modernizacji usprawniłaby znacznie sieć drogową naszej Gmi
ny. Ważne jest także aby nazwa była możliwie zgodna z tradycją oraz akceptowa
na przez mieszkańców. Czekamy na uwagi /najlepiej listowne/ - będą one 
pomocne w opracowaniu programu modernizacji sieci drogowej w Naszej Gminie. 

Z,arzqr{ Afiejsk,i 
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Św. Albert Chmielowski(1845-1916). 

Fercjarz franciszkański. ZałO'lyciel zgromadzenia braci Al
bertynów i sióstr Albertynek. Urodził się 20 sierpnia 1985r. w 
Igołomii koło Krakowa, jako pierwszy spośród czworga dzieci 
Wojciecha i Józefy Borzysławskich. Na Chrzcie św. z wody ot
rzymał imię Adam Bernard. Gdy miał 6 lat, maUm w czasie 
pielgrzymki do Mogiły poświęciła małego Adama Bogu.Gdy miał 
8 lat zmarł Jego ojciec, a gdy miał 14 lat zmarła matka. Kształ
cił się w szkole kadetów w Petersburgu, następnie w gimnaz
jum w Warszawie, a potem studiował w Instytucie 
Rolniczo-Leśnym w Puławach. Brał udział w Powstaniu Stycz
niowym, gdzie został ciężko ranny i dostał się do niewoli rosyj
skiej. Tam w prymitywnych warunkach amputowano mu nogę. 
Przez pewien czas przebywał w więzieniu w Ołomuńcu, ale dzię
ki rodzinie został zwolniony. Aby uniknąć represji wyjechał do 
Paryża, gdzie podjął studia malarskie. Potem przeniósł się do 
Belgii i studiował inżynierię, ale na powrót wrócił do malarstwa 
i ukończył Almdemię Sztuk Pięknych w Monachium. W 187 4r. 
wrócił do kraju jako utalentowany malarz. Jego malarstwo, po
cząUmwo świeckie, zaczęło czerpać natchnienie z tematów reli
gijnych. 

Będąc w pełni sił twórczych w wieku 35 lat wstąpił do no
wicjatu jezuitów w Starej Wsi, z zamiarem pozostania bratem 
zalmnnym. Wkrótce opuścił nowicjat z powodu choroby i w
mieszkał u swqjego brata na Podolu, gdzie osiadł przy klaszto
rze Ojców Kapucynów. Pieniądze ze sprzedaży obrazów 
przeznaczał dla najbiedni�jszych. Poznał marną egzystencję bie
doty w tzw. ogrzewalniach miejskich Krakowa. Z miłości do 
Boga i ludzi Adam Chmielowski po raz drugi rezygnuje z karie
ry i obejmuje zarząd ogrzewalni dla bezdomnych. Zamieszkuje z 
nimi na stałe, pomaga dźwigać się z nędzy materialnej moral
nej .  25 sierpnia 1887r. przywdział szary habit tercjański i 
przyjął imię brat Albert, a w rok później złożył śluby tercjarza. 
W niecały rok później brat Albert miał pod swoją opieką nie tyl
ko ogrzewalnię dla mężczyzn, ale i dla kobiet. Tam mętnie 
pomagała mu siostra Bernardyna Jabłońska. Ogrewalnia ta 
stała się zalążkiem „albertynek". 

Przytuliska znajdujące się pod opieką albertynów i alberty
nek były otwarte dla wszystkich potrzebujących. Pomimo swego 
kalectwa brat Albert dużo podróżował, zaldadał nowe przytulis
ka i sierocińce dla dzieci i młodzieży, domy dla starców i nieule
czalnie chorych, oraz tzw. kuchnie ludowe. Za Jego życia 
powstało 21 takich domów. 

Przyldadem swego życia Brat Albert uczył współbraci, że 
trzeba być „dobrym jak chleb". Zmarł 25 grudnia 1916r. w 
kralmwskim przytulisku w opinii świętości. 

22 czerwca 1983r. Papież Jan Paweł II dokonał beatyfi
kacji Brata Alberta, a 12 listopada 1989r. kanonizacji. 

Kościół katolicki wskazuje nam Jego sylwetkę i dzieło 
jako wciąż aktualny wzór miłości do Boga, przejawiający się 
w służbie bliźniemu. 

# 

Sw. Władysław, król węgierski 

ole. 1040-1095 

Po śmierci św. Stefana rozgorzała na Węgrzech walka o 
tron. Król Bela I, brat stryjeczny św. Stefana został zmuszony 
do ucieczki. Schronił się w Polsce, gdzie przyjął go w Kralmwie 
książę Kazimierz Odnowiciel. Dał mu też za żonę swoją siostrę 
Rychezę. Z tego małżeństwa przyszedł na świat Giejza i św. 
Władysław. 

św. Władysław urodził się około roku 1040 w Krakowie. La
ta dziecięce i młodzięńcze spędził na dworze Kazimierza Odno
wiciela i Bolesława Smiałego. Kiedy Władysław miał 16 lat ni 
Węgrzech znowu rozgorzała wojn_§l o tron, ale dzięki poparciu l 1 

zbrojnej interwen�ji Bolesława Smiałego tron węgierski objął 
starszy brat Władysława, Giejza. Lecz po trzech latach Giejza 
;marł, a tron objął Władysław. Niełatwe były początki rządów 
Swiętego. Salomon sprowadził pogańskich Awarów i Pieczyn
gów _,a w 1079r. najechał na Węgry cesarz niemiecki, Henryk 
IV. Sw. Władysław skutecznie odpierał natarcie wrogów. Po 
licznych zamieszkach, zatargach i wojnach, gdy trzeba było od
budować kraj, był dobrym gospodarzem. Budował kościoły, 
7,aldadał klasztory, otaczał opieką młody Kościół w swej ojczyź
nie. Zmarł 29 czerwca 1095r. Jego kanonizacji dokonał w 
1192r. papież Celestyn m. 

Do rozpowszechnienia kultu św. Władysława w Polsce 
przyczyniły się m.in. bł. Kinga i bł. Jolanta, pochodzące z 
węgierskiego rodu królów Arpadów, z którego wywodził się 
również św. Władysław. 

Czei{aw Szczot�wsfj 
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Wyli:az podr"czników 
dla uczniów Sikoly Podstawowej w Sułkowicach 

na r.sik. 1996/97. 

Język polski . ,, 
Kra1ewski K. -,,Język polski. Echo z dna serca . WSiP, 
1985. k' G k . 1· " S1rutvński J.-,,Język pols 1. rarnaty a I ortogra ,a , 
WSiP. 1985. . . d . , 
NagaJowa M. - ,dę�k polski. Odpowie rne dac rzeczy 
słowo", WSiP, 1::,!f5. 
Historia . . 1i d d . XX . k „ Glubiński T. - ,,Historia 8 .. ru ne rog, w,e u . 
Wiedza o sp_o,eczenstwie , . ,, 
Kalinowska F.-,,Podrę�rn�.Wifdza q spoleczens1w1e , 
Kalinowska F.-,,Zeszyt cwIczen do wiedzy o spoleczen
stwie". 
Język niemiecki . , ,  Honsza J., Honsza N .  -,,Anlang und Fortschntt-częsc 2" 
Matematy_ka 

41łijryński M -,,Matematyka. Podręcznik dla klasy 8 z 
Jowtórzeniern". 
Biolo_gia . . . Kłvś M., Zbikowska-Zdun K ·,,B1olog1a klasa 8". NOWA 
ERA1_ 1 994. 
FizyKa 
Kukiełka S.-,,Fizyka dla klasy 8" 
Kukiełka S. -,,Zeszyt ćv�czeń . 
Chemia 
Podręcznik ten sarn, który jest w klasie 7. 
Kluz Z., Łopata K. 
Geografia 
Zając S.-,,Geogralia Polski:. WSiP, 1994. 
Muzyka 
Malko D., Stokowska M.-,,Muzyka. Klasa 8". 
Plastyka 
Stopczyk S.-plastyka. Klasa 8" 
Elementy inrormatyki 
Rocki M. - ,,Elementy inlormatyk1'. 

J�zyk polski 
Nagajowa M. -,,Słowa ?,wykle i niezwykle. Podręcznik 
dq kształcenia literacki.ego i językowego dla klasy pią
tej szkoły podstawowęi. 
„Słowo za slowerą Zeszyt ćwiczeń dla klasy piątej 
szkoły podstawowej. 
Historia . , 
Koczerska M.,Wips�cka E.-,,Historia. Swiat przed wie
kami. Podręcznili dla klasy piątej szkoły podstawowej. 
Język niemiecki 
Czerwińska M, Halej L., Kozubska M., Krawczyk E.
·,,Podręcznik do języka niemieckiego dla klasy S'. 
Matematyka 
Kaja J.-,,lv1atematyka dla klasy piątej"+ ,,Pitagoras". 
Biologia 
Lach ·H., Slósarczyk J.-,,Biologia, klasa 5". NOWA 
ERA, 1994. 
Geografia 
Piskorz S.h Zając S.-,,Geografia 5. Krajobrazy Ziemi". 
WSiP, 19i15. 
Dudek E.-,,Zeszyt ćwiczeń z geografii, klasa 5". WI· 
KING. 
Muzyka 
Mallio D.-,,Muzyka. Klasa 5".+ flet prosty. 
Plastyka 
Stopczyk S.-,,Plastyka. Klasa 5". 

; ; !iffsa lł!Rma. 
Język polski 
D1e1ricli J.- ,W ojczyźnie polszczyźnie:• WSiP. 1991. 
Jaworski �.-,,Język polski. Gramatyka i ortografia." 
WSiP. 1984. 
Wójcik J.- ,,Język polski. Myśl i mowa." WSiP, 1984. 
Historia 
Milczarczyk A., Szolc A.-,,His1oria 7. W imię wolności". 
Jgzyk niemiecki 
Honsza J, Honsza N.-,,Anfang und Fortschritt-część 1" 
Matematyka 
Drążek A., Grabowska B., Kalicka Z.-,,Maternatyka. 
Podręcznik dla klasy siódmej". 
Biologia 
Golda W., Wardas J.-,,Biologia klasa 7". NOWA ERA, 
1 994. 

Z
Fizyli

ck
8 . S F' k d . . dl „ zk'I IernI , .·,, Izy a z za arnarn, a uczrnow s o 

podstawowych, klasa 7". 
Chemia 
Kluz Z., Łopata !<.-,,Chemia. Podręcznik dla klasy 7 i 8 
szkoły podstawowej". WSiP, 1991 (16/91). 
Geo_grafia 
Plit F.-,,Geogralia krajów świata". WSiP, 1993. 
Plit F.-,,Zeszyt ćwiczeń dla klasy 7'. 

Muzyka 
Mallio D., Przychodzińska M.-,,Muzyka. Klasa 7". 
Plastyka 
Stopczyk S. • ,,Plastyka. Klasa 7". 

Język polski 
Nagajowa M.-,,Slowo za stawem. Podręcznik do 
k�zlalcenia lłterackie99 i językowego dla klasy czwar
tęi szkoły podstawoweJ. 
,,Stawo za słowem. Zeszyt ćv,iczeń ". 
Historia 
Centkowski J.,Svta A.-,,Historia. Z naszych dziejów. 
Podręcznik dla klasy czwartej szkoły podstawowej. 
Matematyka, 
Zielińska B.,Swist M. -,,Materna!y/!a. Podręcznik dla 
klasy czwartej szkoły podstawowej".WSIP, 1992. 
Biologia 
St�pczak K-,,Biologia 4.a. Podręcznik dła klasy czwartej 
szl<oły podstawowej".W;:,IP, 1 9B7(1/92). 
Geografia 
Kąd21olka J.-,,Geografia 4. l(rajobrazy Polski". WSiP, 
19U3. 
Bukacka A., Wnuk G.·,, Cwiczenia z geografii, klasa 4". 
WIKING. 
Muzyka 
LipsRa E., Przychodzińska M.-,,Muzyka. Klasa 4". 
Plastyka 
Stopczyk S.-,,Plastyka. Klasa 4". 

Język polski 
Nagajowa M.-,,Slowa i świat Podręcznik do kształce
nia lilerackiągo i językowego dla klasy szóstej szkoły 
podstawoweJ. 
„Słowa i św,�t. Zeszyt ćwiczeń dla klasy szóstej szkoły 
podstawowej. 
Historia 
Szostakowski S. ;,Historia 6. Polska w czasach świet
ności i upadku (,.IV-XVIII w.)". 
Język niemiecki 
Czerwińska M, Halej L., Kozubska M., Krawczyk E.· 
-,,der,die,das-podręcznik do języka niemieckiego dla 
k asy 6". 
Matematyka 
Drążek A., Grabowska B., Kalicka Z. ·,,Matematyka. 
Podręcznik dla klasy szóstej". 
Biologia 
Lach H, Mnich K.-,,Biologia,klasa 6".NOWA ERA, 1994 
Fizyka 
Ginter J.,-1,Flzyka. Podręcznik dla klasy 6 szkoły pod
stawowej'. 
Geografia 
Plit F.-,,Geografia krajów świata. Podręcznik dla szkoły 
ROdstawowej". WSiP, 1993. 
Bukacka A.-,,Zeszyt ćwiczeń z geografii, klasa 6". 
Muzyka 
LipsRa E., Przychodzińska M. •,,Muzyka. Klasa 6". 
Plastyka 
Stopczyk S.-,,Plastyka. Klasa 6". 

, ,  
e e 

Uczniowie klas 1-111 otr,zymali wykazy podręczni
ków od swoich Pań Wychowawczyn w klasach 
zerowych, bądź pierwszych lub drugich. 

SZKOL\ PODSTAWOWA · 
im. Adama Mickiewicza ,..--,.r=3'1 

w SULKOWICACH 
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Zajęcia Zespołu „Retro" odbywają się 
trzech grupach wiekowych: 
-klasy r-III; 
-ldasy IV-VII; 
-uczennice 10,ZSZ oraz klas VIII; 
z podziałem na grupy taneczną i wokalno-in
strumentalną. 

f----------' Zajęcia taneczne prowadzi pani Danut 
ostowal-Suwaj, wokalne pani Izabela Michałowicz. 

Zespół brał udział w wielu imprezach, m.in.: 
-Konkursie Piosenki Harcerskiej w Myślenicach- I miejsce; 
,,Opłatku dla Samotnych"; 
w wieczornic:y „W cieniu krzyża"; 
-Przeglądzie Form Tanecznycn i Muzycznych- etap rejonowy w ICrze
zow1cach i wojewódzki w Skawinie - Zespół zos1ał Laureatem tego 

J�f��J
1
kuratorium Oświaty i Wychowania- I miejsce; 

-Przegląd Dorobku Artystycznego Szkół Podstawowych - I miejsce; 
-w im2rezach organizowanych przez SP, ZSZ oraz OSIGR; 

W Zespole ,oprócz działalności artystycznej, organizowane są wy
jazdy do teatrów, ope1y, na przedstawienia baletowe i inne. 

�, ,Orkiestra dęta brała udział 
!f � w rożnY,ch uroczystosciach na 

terenie Gminy: 
na Resurekcji; 
z okazji Sw1�ta 3-go Maja-koncert Pieśni 
atriotycznycfi pod 'Pomniltiem; 
w czasie Bożego Ciała oraz Odpustu Para
fialnego; 
w ICrzywaczce na uroczystości pod Pomni
tiem; 

Opracowano dwa nowe utwory. \• 
pracowaniu są inne, które będą zaprezff 
owane przy mybliższej okazji; ' 1 

Po raz pierwszy od wielu 1at przeprawa
zono kompleksmyy remont mstrumen
ów.Orkiestra czeKa jeszcze na now 
undury. 

ZMIANA. 
W czerwcowym numerze ldamry uka1.,ały się dwa dokumenty: 

list otwarty Dyrektora OSIGR-u, Pana Jana Sochy, informują
o Jego rezygnacji; oraz 

- ogłoszenie ZWządu Miasta o konkursie na stanowisko Dyrek
tora Ośrodka Sportu, Kultury i Rekreacji w Sułkowicach. 

Rzeczony konkt.U"s i,wgrał- pokonl!iąc trzech kontrkandyda
tów- Pan Janusz �roRa, który od crma 15.08. 1996 roku jes 
owym Dyrektorem OSKiR-u. 

Życzymy sukcesów! 
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.. .. .. 
DZIAŁALNOSC SRODOWISKOWA NA WSIACH. 

w strukturach OSKiR-u działają wiejskie ldubokawiarnie, które są niejako spadkobiercami Klubów Rolnika. W okresie sprawoz
dawczym działały w:Biertowicach, Harbutowicach, Krzywaczce i Rudniku. W ldubokawiarniach tych młodzież może po południu 
pograć w ping-ponga, swchy lub inne gry świellicowe, wymienić książki w filiach Biblioteki Miejskiej, potańczyć "w dyskotece", lub 
spędzić cws uczestnicząc w innych kulturalnych imprerach. W Rudniku np. odbyły się trzy seanse "Jasełek", występ zespołu ukraiń
skiego, wystawione było "Misterium Paschalne: Od�ywały się tam również. próby Zespo�u "ELEGIA" or� szkolenia i spotkani� różnycl; 
organiWcji społecznych, działających na tereme ws1. Tego typu placówki są czasem Jedynym na wsiach sposobem zapobiegama 1 

. przeciwdziałania patologiom, oraz aktywizacji dzieci i młodzieży wiejskiej. 
·� 

Szkolny Związek Sportowy organizow 
Gminne Igrzyska Młodzieży Szfcolne1 YJ Ig Wo 
1ewódzkiego Kalendarza Igrzysk MłocTzi · 
·szkolnej z uwzglednieniemóazy sportowej 
możliwości szRól.Największyml sukcesam· 
było: -mistrzostwo województwa .Af!llieszki Ru 
sek(SP Krzywaczka)w tenisie stołowym; 

-mistrzostwo województwa Janusza Bo 
1-----------------' cbenka(SP Rudnik) w indywidualnych bie

gach P.rzeł�jo�ch; i.n i:ni�jsce w makroregionie Janusza Boclienka(SP Rudnik) w indywidualnych biegach 
-,ai!TI-:lt�J województwa w minipiłce ręcznej dziewcząt (SP Sułkowice); 
-wicemistrwslwo województwa w minipiłce r�cznej dziewc7,ąt (SP Rudnik); 
-mistrzostwo wojewóazlwa w piłce rę�znej dz1eWC'.@.t (SP Sułkowice)· 
-I miejsce w półfinałach wojewódzkicn turnieLu P.iłRi r��znej(SP Ructnik); 
-wicemislrwstwo województwa dziewcząt SP 'Ruanik ,IV m. chłopców z Sułkowic i VI m. 
hłopców z Rudnika w drużynO\vych biegach przełajowych ; 
-III m. w półfinałach wojewodzkich w mmikoszykówce dziewcząt (SP Rudnik); 
-II m. w półfinałach wojewódzkich w minisiatkowce dziewcząt (SP Rudnik); 
-II m. w województwie w halowej piłce nożnej (SP Sułkowice); 
-IV m. w województwie w piłce nożnej (SP Sułkowice): 
-III m. w póHlnałach wojewódzkich w piłce nożnej {SP Sułkowice); 
-III m. w półfinałach wóJewódzkich w piłce nożneJ „piątek" (SP Sułkowice); 

LUDOWE 

ZESPOŁY 

SPORTOWE 

Oprócz sel�C!ji Judo, w 
strukturach LZS-u działa
ją jeszcze w naszej Gminie 
sefwję_piłki nożneJ .  

W bieżącym sezonie 
jednak, tak naprawdę 
aziałającą drużyną była 
drużyna z Krz�czki. W 
tym sezonie aołączy do 
rozg!'Y'Yek drużyl:la z Rud
nika, która miała roczną 
prze1wę z powodów kadro
wo-finansowych. 
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Część ostatnia 

W dwóch ostatnich numerach naszej „Gazety", w artykułach 
pt. ,,Renesans aloesu" opisałem jego zastosowanie na przestrzeni 
wieków i współcześnie. Opisałem pokrótce jego wszechstronne 
działanie w profilaktyce i leczeniu różnych dolegliwości tudzież 
chorób. Jednym z celów mojego nieudolnego pisania było rozpro
pagowanie wśród społczeństwa tej cudownej rośliny. Jednale naj
ważniejszy powód był tald, aby przestrzec i uświadomić naszych 
Czytelników przed nieumiejętnym stosowaniem. Np. niektórzy 
mielili cały liść tej rośliny, wyciskali sok i w t�j postaci go używali. 
Był to wielki błąd, wynikły z nieświadomości(i przesadnej oszczęd
ności), ponieważ w skórce znajduje się trujący płyn pod nazwą 
,,aloina". Opisałem jak przygotowywać lekarstwo aby tego uniknąć, 
i nie truć się niepotrzebnie. Wspomniałem również, że jest to tale 
obszerny temat, że wystarczyłby przynąjmniej na dwa lata do 
,,Klamry". I tak jest naprawdę. Z przykrością muszę jednak zawia-

Inwestycje 
. . .  (cd. ze strony 5) Oczywiście jakiekolwiek naruszanie własności 

wbrew woli właściciela budzi głęboki niesmak. Jednak obecnie nikt nie 
zabiera za bezcen ziemi. Można stwierdzić, że osoby które już sprzedały 
swój teren zrobiły dobry interes. Wartość ich działek dzięki lokalizacji 
oczyszczalni wzrosła niebagatelnie. Bal Można 

nawet powiedzieć, że wręcz z niemal bezwartościowych gruntów uczyni
ła teren możliwy do zbycia. Rolnik może też liczyć na grunt wymienny -
nie jest tajemnicą że kupienie gruntu rolnego nie nastręcza obecnie kło
potów. Może być więc wymina, może też wykup. Oczywiście za realną 
cenę, rynkową, przy zbyt wygórowanej pozostanie nam wywłaszczenie. 
Przedłuży to inwestycję i narazi nas wszystkich na dodatkowe koszty. 
Bądźmy jednak dobrej myśli, że rozsądek zwycięży I rozpoczynając z pew
nym poślizgiem zakończymy jednak w terminie. Nie mamy wszak innego 
wyjścia. Jeżeli nie uporamy się z tą budową za kilka lat nie nastarczymy 
płacić kar r.a zrzut ścieków. 

Powracający kłopot - składowisko odpadów !? 
Jakby nie dość kłopotów przy uruchamianiu jednej z najtrudniejszych 

inwestycji, równocześnie musimy zabierać się za składowisko odpadów. 
Dzisiaj powiemy tylko, że dzisiejsze składowisko odpadów, nigdy nie 
uzyskało prawem przewidzianej lokalizacji t mimo iż Jego eksploatacja  nie 
budzi zastrzeżeń musi zostać w 1999 r 1.amknięte. Co więcej, teren musi 
zostać poddany kosztownej rekultywacji a przedtem musimy wybudować 
nowe składowisko. Szerzej na ten temat i o powstałych zadaniach napi-
szemy w kolejnej KLAMRZE Z911(,Z5!'D AfI'EJS'J.J 

Lp 
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dornie, że są to moje ostatnie słowa na ten temat. Przyczyną lej 
decy7Ji to, że wielu czytelników zarzuca mi chęć popisania się, 
pochwalenia pr1,ed innymi, lub wręcz zdobycia taniej popularności 
itp. Insynuacji jest wiele więcej. Żałuję, że tak to pięknie jadło, i 
tale szybko zdechło.Zwracam się do wszystkich malkontentów: jak 
Was w d. . .  zaswędzi, to przyjdziecie do mnie. Kończąc ten mój 
cykl(?) artykułów o aloesie, chciałbym po pierwsze podziękować 
naszej władzy za umożliwienie mi(przez wydawanie gazety),,produ
kowania się" na jej łamach. Myślę, że zamieszczając takie i tym 
podobne artykuły, spełnia ona swoją swoją służebną rolę wobec 
społeczeństwa. Po drugie, tą właśnie drogą chciałbym podzięko
wać osobom, które pośrednio czy też bezpośrednio wprowadziły 
mnie w ten cudowny świat aloesu.Które pokazały mi, że można 
Ż'JĆ zdrowiej, w zgodzie z naturą. Niekoniecznie tylko chemia i an
tybiotyki, które lecząc jedno, niszczą po drodze drugie. Stosując 
produkty aloesowe w swoich dolegliwościach jestem po prostu 
zachwycony ich działaniem. Dzięk�ję firmie FOREVER LMNG 
PRODUCTS(chociaż mnie nie słyszy będąc za oceanem) za wspa
niałe produkty aloesowe, z którymi weszła na polski rynek. Cieszę 
się,że mogłem znaleść się w gronie ludzi zafascynowanych aloe
sem, ludzi którzy powierzyli swoje zdrowie aloesowi, zawierzyn .' 
firmie. I nie zawiedli się.FOREVER LMNG PRODUCTS to mqja' 
ma. Dzięk�ję. 

Roman Kozik. 

Nowy Redaktor Klamry 
Tegoroczne lato obfituje w zmiany kadrowe. Zmiany te nie ominęły rów

nież gazety mamra. Niestety w tym przypadku powód jest inny. Nie jest dla 
nikogo tajemnicą, że w gazecie nie było ostatnio najlepiej. Ani z częstotliwością 
ukazywania się ani też, co ważniejsze, z kompletnością i aktualnością lokal
nych informacji. Nie wnikając w szczegóły dość stwierdzić, że Zaf'tąd Miejski 
postanowił podzielić etat redaktora i poszukać nowej osoby, która przynaj
mniej część gazety poprowadzi lepiej. (Bardziej radykalne decyzje - zgodnie ze 
statutem - może podjąć jedynie Rada Miejska. Zatrudnienie w gazecie miało 
nastąpić również w drodze konkursu. Ponieważ jednak typowe procedury kon
kursowe wymagają czasu, przyjęło inną zasadę. Ogłoszono mażliwość zatrud 
nienia I zaproszono chętnych na określony dzień i godzinę. Kandydaci - a 
zgłosiło się Ich czworo - mieli za zadanie w ciągu ok. dwóch godzin napisa(' 
dwie notatki prasowe (z wypowiedzi i z protokołu Rady) oraz pFleprowadzić' 
,,wywiad z samym sobą''. Autorzy swoje prace podpisali „godłem", a swoje per
sonalia umieścili w zapieczętowanych kopertach. Efekt ich pracy ocenili nt'� 
leżnie dwaj poloniści. O zatrudnieniu r.adecydowala suma puq 
uzyskanych w konkursie. Oczywiście poznaliśmy jedynie zwycięzcę konkui-su 
kolejne miejsca pozostały tajemnicą autorów. Rola Zarządu ograniczyła si� 
więc do dopilnowania zasad przeprowadzenia konkursu. 

Od sierpnia pracę w gazecie rozpoczyna Małgorzata Górkiewicz. Nowej re 
daktorce życzymy wspaniałego kontaktu a czytelnikami. 

Zarzqd MięjskL 

Narzędzia STANLEY Sp.Z.o.o oferuje materiały do upłynnienia. 

nazwa oznaczenie śr.[mm] L[mm] il. [kg] zł/kg 

pręt stalowy 45(wg DIN C48) 1 5  4800 10000 1 .83 

pręt stalowy 55(wg DIN C55) 1 0  6000 1 400 1 . 1 9  

pręt stalowy ŁH 55 15  2800 320 1 .67 


